

科尔沁草原行全国摄影大奖赛

作品集

COLLECTION OF WORKS





科尔沁草原行全国摄影大奖赛作品集

COLLECTION OF WORKS FROM KERQIN PLAIN TOUR NATIONAL PHOTOGRAPHY CONTEST

图书在版编目 (CIP) 数据

科尔沁草原行全国摄影大奖赛作品集/王佐玉主编.

北京: 中国民族摄影艺术出版社, 2003. 8

ISBN 7-80069-426-7

I. 科… II. 王… III. ①风光摄影—中国—现代

—摄影集 ②内蒙古—摄影集 IV. J 424

中国版本图书馆CIP数据核字 (2003) 第065810号

书 名	科尔沁草原行全国摄影大奖赛作品集
主 编	王佐玉
出 版 发 行	中国民族摄影艺术出版社
印 刷	深圳市金域印刷有限公司
开 本	大16开
字 数	185千字
印 数	5000册
版 次	2003 年 8 月第1版第1次印刷
书 号	ISBN 7-80069-426-7/J. 340
定 价	98.00元

(版权所有 不准翻印)

本书由派美印刷(大连)有限公司监制印刷, 如有印装质量问题请打电话0411-2630885 由本公司负责调换。

உதவிக்கப்பட்டிருப்பது உண்மை. -
உதவிக்கப்பட்டிருப்பது உண்மை. -

[illegible][illegible][illegible][illegible][illegible][illegible]

فصل

മനുഷ്യൻ

凝神科尔沁

顾焕金

在祖国版图雄鸡引颈的内蒙古高原东部，有一块广袤无垠、草丰水美、风采迷人的绿色土地——科尔沁草原。通辽，这个正在崛起的绿色工业城市就依偎在她的怀里。通辽市南临沙带，北依浅山。在全市6万平方公里的土地上，生息着308万草原各族儿女，其中，蒙古族120万，是中国蒙古族人口最为集中的地方。

这是一块神奇的土地。清代国母孝庄文皇后、民族英雄嘎达梅林就生长在这里，革命烈士麦新的忠魂和他的《大刀进行曲》在这里世代被人们歌吟。这是一块文明的土地。古老的民族文化犹如一条涓涓细流浸润着她的肌肤，鲜卑、契丹文化发源于斯，神话般的安代，源远流长的科尔沁民歌，唱落星辰的乌力格尔，享誉海内外的版画，宛若绿草地上的千花百卉，喷芳吐艳，美轮美奂。这是一块美丽的土地。巍巍罕山，幽幽清沟，滔滔汨汨的沙漠水库，嫣嫣袅袅的萨日朗花，马背流云，牛羊似锦，暮蔼炊烟，乳花飘溢，哈达捧起真诚，琴声荡着欢欣，浓郁的民风族情让人流连忘返，沉醉如痴。这更是一块富饶的土地。她以“内蒙古粮仓”闻名遐尔，以“黄牛之乡”誉满全国，以得天独厚的能源储量雄居北方，以便捷的交通、优越的区位、开放的环境和绿色工业城市的发展美景跻身于中国西部的开发群中。

诗人笔下，她是诵唱的乐园；画家笔下，她是泼墨的圣土；在摄影家的眼里，她就是五光十色、绚丽多姿的天堂。2002年夏秋时节，“科尔沁草原行”全国摄影大奖赛拉开了帷幕。通辽敞开绿色的怀抱，拥抱了来自全国各地的200余名摄影家和摄影爱好者。一时间，科尔沁草原群贤汇集，慧眼凝聚，聚焦城市乡村、良田旷野、草地人群。这块土地上，留下的是他们追云赶月、风餐露宿的身影和脚印，而他们拾起的，却是一串串透射着科尔沁魅力的艺术“珍珠”。这里撷取的优秀作品就是这串珍珠中的精品，精在其新，在其美，在其深，在其真。

走进通辽，才会感受什么是爽朗清新！

走近科尔沁，才会品味什么是至纯至真！

Gathering in Kerqin

Gu Huanjin

In the east of Inner Mongolia plateau, China, there is a vast, abundant and fascinating green land-- Kerqin plain. An emerging city of Tongliao is in bosom of this green industrial city.

Tongliao is adjacent to sand belts at its south and hills to its north. In a land of 60000 Sq.Km lives a 3.08 million population, descendants of plain nationalities, among which 1.2 million from Mongolians. It is a place most densely populated by Mongolians in China.

It is a land of magic. Empress Xiao Zhuang Wen of Qing Dynasty and national hero Gedameilin were born and brought up here. Lofty spirit of Mai Xin, a revolutionary martyr and his were chanted over generations.

This is a land of civilization. Ancient national culture moistens her skin like trickling stream. Serbi and Khitan's cultures were originated from here. Legendary Andai, traditional Kerqin folksongs, fascinating voices of Wuliger and wooden engraving famous home and abroad are like flourishing flowers in the grassland, charming and wonderful.

This is a land of beauty, towering Han Mountain and secluded Qing Valley, trickling desert reservoir and graceful Sharilang flowers, horseback riders and drifting clouds, satin-like flocks and herds, sunset light and smokes from kitchen chimneys, milk scent, kha-btags as symbols of sincerity, happy tweedle and intense national features. You would indulge yourself into the life here and forget to live.

This is a land of abundance. It is famous near and afar as "Inner Mongolia's Granary" and well known in the country as "Hometown of Yellow Cattle". It is listed in the great development of western China for its unique advantages in energy reserve in north China, convenient transportation, advantageous geography, open environment and a rosy prospect as a green industrial city.

It is a garden that poets will chant for, a sacred land that painters will paint with heart and soul and a wonderful paradise for photographers. At summer through autumn in 2002, a National Photography Competition, "Kerqin Plain Tour", was held here and Tongliao has welcomed some 200 photographers and fans across the country. At that time, Kerqin plain has gathered elites in the country who focused on cities, countryside, farm, wild land, grassland and people. This land witnessed their hasty footprints and their art works. Here shows a collection of excellent works.

When you are in Tongliao, you will know what is fresh?

When you are in Kerqin, you will taste what is most pure and sincere?

顾问: 赵双连 额 博 白赛娜 汪海涛 陈相华

编 委

主任: 莫建成 那顺孟和

副主任: 王治安 王明义 鲍长青 张万忠 王佐玉

委员: 冯永强 李世春 于永全 道尔吉 辛金山

王忠华 王军朴 布 仁 齐建忠 李荣禧

萨 仁 蒋卫平 云喜顺 陈志杰 林向阳

郭长凤 张丽华 刘建新 阿木古冷 李连秀

张志强 罗 庆 陈 利 阎 鹏 李双喜

付泽彬 石壮沙 王 金 王利民 韩布和

王树东 徐 顺 康 万 马春利 鞠国华

郭 明

主 编: 王佐玉

副 主 编: 王 金

编 辑: 虞 晖

设 计: 陈殿波 兰 威 吕 碟

电脑制作: 陈汐宇 马东升

英文编辑: 陈冬梅

印务总监: 隋海军 胡建兵

Counselors: Zhao Shuanglian E Bo Bai Saina Wang Haitao Chen Xianghua

Editor committee

Director: Mo Jiancheng Nashunmenghe

Deputy director: Wang Zhian Wang Mingyi Bao Changqing Zhang Wanzhong Wang Zuoyu

Members: Feng Yongqiang Li Shichun Yu Yongquan Dao Erji Xin Jinshan

Wang Zhonghua Wang Junpu Bu Ren Qi Jianzhong Li Rongxi

Sa Ren Jiang Weiping Yun Xishun Chen Zhijie Lin Xiangyang

Guo Changfeng Zhang Lihua Liu Jianxin Amuguleng Li Lianxiu

Zhang Zhiqiang Luo Qing Chen Li Yan Peng Li Shuangxi

Fu Zebin Shi Zhuangsha Wang Jin Wang Limin Han Buhe

Wang Shudong Xu Shun Kang Wan Ma Chunli Ju Guohua

Guo Ming

Chief editor: Wang Zuoyu

Deputy chief editor: Wang Jin

Editor: Yu Hui

Design: Chen Dianbo Lan Wei Lv Die

Computer production: Chen Xiyu

English Editor: Chen Dongmei

Colour printing director genrial: Sui Haijun Hu Jianbing

目录

题 词 1 - 4

摄影家到草原 5 - 7

进京展览盛况 8

金、银、铜奖作品

天堂—科尔沁 韩春光 9

通辽牛市 王学林 10

迎着朝阳 邢宗仁 11

天真 白哈斯 12

狂飚突奔 崇先鸣 13

报喜 刘春风 14

扎鲁特秋色 包卫东 15

草原新城 梁凤来 16

秋水弯弯 张国辉 17

草原迎辉 马庆芳 18

深邃 董双印 19

缚黄沙保家园 郑培君 20

归 孙国田 21

草原骑手 黄庆军 22

马背童年 张元刚 23

草原之光 田 力 24

草原艺术人体 姜福祥 25

在我生长的地方 张植平 26

优秀奖作品

秋韵 杨仁岩 27

流光溢彩 赵 军 27

家园 乌兰呼奇 28

套马 刘兴亚 28

共享乐园 崇先鸣 29

四季恋歌 邢宗仁 30

罕山之韵 董双印 31

古道逢牧羊人 张元刚 32

潮 张元刚 32

晨曲 董双印 33

又见炊烟起 魏竹明 33

沙漠怪柳 白哈斯 34

草原之珠 孙国田 34

西辽河畔 张 雨 35

雪地素描 韩春光 35

骏马 白哈斯 36

科尔沁蒙古马 邢宗仁 36

阿爸 吃饭啦 韩春光 37

鹰步生威 崇先鸣 37

丰收乐 董双印 38

草原“行”的变迁 梁凤来 38

摇篮 包卫东 39

晨光 张国辉 39

这个景致好 刘 训 40

希望 张 平 40

科尔沁大地 邢宗仁 41

云河 张元刚 41

建设者之歌 邢宗仁 42

通辽印象 张文汉 42

通辽好男儿刘宝双 崇先鸣 43

入选作品

送水路上 岱 钦 44

妈妈学车 刘盈赫 44

腼腆 董双印 44

祈祷 董双印 45

额吉 崇先鸣 45

故乡的晚霞 张 雨 45

目录

眺望	白哈斯	46
伙伴	魏显凯	46
霍林河畔	白哈斯	46
归心似箭	张国辉	47
冬韵	王君才	47
千枝百态银装扮	陈立铁	47
抗争	王君才	48
十月枫叶沟	曹新林	48
金秋	宋天福	48
怪柳新村迎丰年	卢传伟	49
怪柳神韵	张国辉	49
双桥飞跨彩云浮	袁军辉	50
怪柳	却 吉	50
流金岁月	韩春光	51
暮色	王伟时	51
唤醒荒原	邢宗仁	51
美丽的草原之夕阳	孙国田	52
山雨欲来	张国辉	52
一线天	刘为强	52
草原印象	刘盈林	53
目光	张 健	53
草原马头琴手	林国瑞	53
品味牧家	邢学杰	53
小淘气	张常军	54
审视	崇先鸣	54
敖特尔的早晨	乌恩琪	54
遥远的传说	韩春光	54
较量	张震毅	55
马王驰疆	于学林	55
赛马	郑雅筠	55

草原月夜	王 焱	56
车、牛、蒙古包	吴 强	56
三口之家	包玉龙	56
草原明珠	李 楠	57
绣荷包	梁凤来	57
蒙古人	李 楠	57
节日	白哈斯	58
喜事	邢宗仁	58
快乐的夏天	崔焱天	58
科尔沁新娘	杨朝东	58
节日	乌拉罕	59
草原恋歌	戴显凯	59
传承	董双印	59
游牧人	白哈斯	60
新贵	包卫东	60
高原交响	包卫东	60
归途	包卫东	60
草原牧曲	孙国田	61
美丽的草原我的家	卢传伟	61
美丽的草原	赵 军	61
科尔沁草原	马庆芳	61
绚丽的草原	马庆芳	62
山花	魏 跃	62
鲜花、白桦	张 平	62
草原之恋	佟伟元	63
旅途	马庆芳	63
科尔沁之秋	宋天福	63
科尔沁晨曲	孟庆伟	63
暮归	宋天福	64
独领风骚	卢传伟	64

目 录

盼归	赵志强	64
暮色苍茫	陈元辉	64
峥嵘岁月	张国辉	65
秋染科尔沁	王学林	65
海日罕秋色	张元刚	65
多彩的原野	白哈斯	66
归途	马庆芳	66
夕阳映河畔	时学良	66
草原暮色	马庆芳	66
沙海治理	王君才	67
火红的岁月	卢传伟	67
恋曲	杨忠晨	67
罕山牧歌	董双印	67
秋阳白雪	石壮沙	68
路尽青山有人家	袁家辉	68
山魂	王君才	68
盛装的草原	田 力	68
草原即景	刘得祥	69
草原之晨	魏 跃	69
家园	张 雨	69
共有的家园	石壮沙	70
牧歌悠悠云中走	王继明	70
夏日熏风	袁家辉	70
草原子夜曲	刘兴亚	71
佳音	张 健	71
走进风雨	张国辉	71
通辽夜话	彭 革	72
腾飞	刘利平	72
通辽之夜	张 平	72

名家及组委、评委作品

牧家	陈复礼	73
千峰	陈复礼	73
倔强大妈	袁毅平	74
草原之晨静悄悄	袁毅平	74
山羊	黄成江	75
疏林草原	朱恩光	75
套马	李恩中	76
罕山晨曦	朱恩光	76
弓箭手	额 博	77
罕山牧羊曲	李恩中	77
科尔沁草原	额 博	78
沙海行舟	希日莫	78
异国姐妹	王佐玉	79
流金似火	王佐玉	79
夕阳伴我归	王 金	80
纯情草原	王 金	81
绿海飘玉带	王 金	81
马年套马图	王 金	82
套马杆岁月	闻丹青	83
大青沟秋讯(之一)	闻丹青	83
大青沟秋讯(之二)	闻丹青	83
老骑手	陈仲元	84
草原明珠	陈仲元	84
科尔沁头饰	赵 彤	85
科尔沁希望	赵 彤	85
科尔沁的美丽	额 博	86

科尔沁草原
如詩如畫

高帆



2002年中秋

中国摄影家协会主席高帆题词

Epigraph by Gao Fan, Chairman of China Photographers Association

影坛增辉

贺中国华北及东北地区
第一个中国摄影创作基地诞生

李前光



2002.9.24

中国摄影家协会分党组书记、秘书长李前光为通辽命名“中国摄影创作基地”题词
Tongliao named as "China Photography Creation Base" by Li Qian Guang, General Secretary of China Photographers Association and Deputy Secretary of its Party Branch

科尔沁风光好

科尔沁草原行——全国摄影大展

李晋有为

二〇〇三年
十月九日



国家民委副主任李晋有为“科尔沁草原行全国摄影大奖赛”在京展题词
Epigraph by Li Jinyou, Deputy Director of State Nationalities Committee, for "Kerqin Plain Tour National Photography Competition"

一
瞬
之
快
眼
中

西遼攝影家
協會題

楊再春

著名书法家杨再春为“科尔沁草原行全国摄影大奖赛”题词
Epigraphy by Yang Zaichun, a famous calligrapher, for "Kerqin Plain Tour National Photography Competition"

當年塞馬胡笳處
今日桃心流水中

書贈

通辽市攝影協會

馬拉沁夫
2003年夏

著名作家馬拉沁夫為“科爾沁草原行全國攝影大獎賽”在京展題詞
Epigraphy by Malaqinfu, a famous writer, for "Kerqin Plain Tour National Photography Competition"



著名摄影家陈复礼（前）80年代到草原采风 陈国栋 摄
Chen Fuli, a famous photographer, in the plain in 80's
Courtesy to Chen Guodong



中国摄影家协会主席高帆与顾问袁毅平在草原 王佐玉 摄
Gao Fan, Chairman of China Photographers Association and
Counselor Yuan Yiping in the plain
Courtesy to Wang Zuoyu



中国摄影家协会分党组书记副主席于健（右一）
副主席王文澜（左一）贾明祖（右二）
秘书长李前光（左二）在科尔沁草原采风 王金 摄

Yu Jian (first from right), Vice Chairman of China Photographers Association Party Branch, Wang Wenlan (first from left) and Jia Mingzu (second from right), its Vice Chairmen and Li Qian Guang (second from left), its General Secretary visited Kerqin plain.

Courtesy to Wang Jin

中国摄影家协会领导在通辽市委常委、常务副市长 王佐玉（左二）陪同下深入农业示范园区考察

刘小波 摄

Leaders from China Photographers Association visited Agricultural Model Garden, accompanied by Wang Zuoyu (second from left), Member of Tongliao Municipal Committee's standing committee and standing vice mayor

Courtesy to Liu Xiaobo





第20届画展的评委深入草原采风 王佐玉 摄
Appraisal site of "20th National Photography Art Exhibition"
Courtesy to Wang Zuoyu



摄影名家聚焦科尔沁 杨朝东 摄
Famous photographers gathered in Kerqin
Courtesy to Yang Chaodong



Chen Changfen, a famous photographer in the plain
Courtesy to Wang Jin

著名摄影家陈长芬在草原采风 王金 摄



浓郁的民族风情令摄影家们惊拍不已 王金 摄

Colorful national features amazed photographers

Courtesy to Wang Jin



“第20届全国摄影艺术展”评选现场 王金 摄

Appraisal site of "20th National Photography Art Exhibition"

Courtesy to Wang Jin



“第20届全国摄影艺术展”评选工作2002年9月在科尔沁草原腹地通辽举行 王金 摄

Appraisal of "20th National Photography Art Exhibition" held in Tongliao, hinterland of Kerqin plain in Sep. 2002

Courtesy to Wang Jin

中国摄影家协会主席高帆（中）、内蒙古摄影家协会主席额博（右）
通辽摄影家协会主席（王金）（左）在评选现场

王佐玉 摄

Gan Fan (middle), Chairman of China Photographers Association, E Fu (right), Chairman of Inner Mongolia Photographers Association and Wang Jin, Chairman of Tongliao Photographers Association (left) at the appraisal

Courtesy to Wang Zuoyu



金牌诞生时刻 王佐玉 摄

Moment that Golden Metal is born

Courtesy to Wang Zuoyu